
Година VII. 

Оргш й Плтцрно-Просвйното икономическо Дружество Варненски Коренякъ 
Редакция и администрация въ клуба 

— Варна, б-й Септемврий № 29. 
Обяпления се приематъ 

по споразумение 
цроя 
1 ПВ. 

ОбщинскитЪ избори наближаватъ. 
Изтича скоро срока, въ кой

то тндндатитгъ за общински 
съветници тргъбва да поставятъ 
кандидатурите си. Направиха 
се измпнения въ наредбата за-
конъ, които улеснявамъ жела-
ЮЩШМЬ да се кандидагпиратъ 
Лнитгь текатъ бързо Ние же
лаели да видимъ лицата, кои-
то ще се.сметнатъ достойни за 
да се кандидагпиратъ, за да 
можемъ да си направимь своята 
преценка и за да видимъ дали 
измгъненцята въ избирагггелна-
ната система ще дадатъ по 

зависи и смдбата на България 
Варна е /тъ най буднитгъ гра 
дове и сега живущитгъ въ -него 
трп>бва §да запазятъ името и 
честьпш на Варна. Не бива да 
се рафешаватъ голгъмитгъ въ 

свързани съ града, случай
но, ^обмислено и пра настрое 

Колкото по-малко грп>шки 
се каправятъ, толкова по-добре 

Варна и за България 1(акъ 
се избтнатъ гргъшкигпгь и 

акъ да се предотвратятъ? Ето 
роситп, които чакатъ свое

то разрешение. Дружеството 
добри съветници, а следователр ни не може да има свое обгцо 
но и по-добри резултати. $ 
'•] Дружеството ни. като куб-
щурно просветно и иконотрче 
Ьео не може да поставя (свои 
кандидати, нито има право да 
поставя кандидатури, нфпо да 
препоржчва. Така повелява за
кона. Отдгътгтт чл^н'ще, съ-

рпаЩ^аищ друж(сш1юто сами 
ще трьбва да разрешаватъ какъ 
да дЩствуватъ. Ние въ мина 
лия Ьой на вестника изтък-
нахщ значението на общински 
тгъ (ъветници и апелирахме 
къмъЬнимание. Въпросътъ за 
дейсфие, въпроса за преценка не 
е лесШъ и заслужава да се псд 
чертае важностъта му. Задъ 
тоя въпросъ се криятъ други 
въпроси, които чакатъ своето 
разрешение. Отъ правилното 
разрешение на тия въпроси, ще 
зависи и сядбата на Варна, ще 

становище, но то е въ правото 
си да предупреждава, да съвет
ва, да напомня, че въпроситгъ 
с& важни. 

На огпдгълнитгъ членове при 
това положение, се налага по-
голпма осторожностъ, защото 
сами ще разрешаватъ труд 
въпроси, а именно какъ най *?" 
стойно за момента ще изп п~ 
нятъ своя граждански д * * 
къмъ градъ, народъ и държ*'"7' 
Отъ правилното или непрапа/1 

ното разрешение на труднаи"~ 
въпроси, ще зависи с&дбат'"™™ 
Варна и на България. Н П ип 

се забравя, че вспки народ "**/7 *"" 
кове своето щастие и * гп™% 

с&дба. стЯ**а 

Четете и разпространя
вайте в. „В. Коренякъ". 

Я. Романчукъ 

По въпроса за блде-
щето на гр. Варна 

Поводъ *да пиша тая статия ми 
дава обнародваната въ последния 
брой на вестника ни, принципиална-
то и добре аргументираната статия 
на г-на Б. Сакжзовъ, озаглавена: 
„Индустрията въ гр. Варна н око
лията му-* Съществените точки и 
заключението на неговата статия 
еж: Варненската индустрия брои 40 
предприятия, признати отъ закона 
за индустрията, съ вложенъ капи-
талъ надъ 400 мил. лева, съ меха
нически двигатели 6,000 к. с , ,съ 
персоналъ 6,000 д., на който годи
шно се плаща надъ 220 мил. лева 
и съ годишното производство по
вече отъ '/г милиардъ лева. На 
основание на горните статистически 
данни ввторътъ на въпросната ста
тия заключава, че тоя промишленъ 
успйхъ на варненци е най-важното 
средство за стопанското възмогва-
не на западнала Варна—единстве-
ннятъ почти лостъ къмъ предишно
то й състояние, което тя имаше 
некога като пръвъ търговски градъ 
на България. 

Верно е, че Варна следъ изгубва 
нето на Добруджа пострада много" 
въ търговско отношение. Обаче на-
шиятъ градъ далечъ не можемъ да 
сравняваме съ нещастната съдба 
на много други градове, пострадали 
по причина на историческите ката
клизми. Относително "Варна не мо
жемъ да повторимъ историческото 
възклицание на троянските еми
гранти, пристигнали следъ дълги 
скитания отъ разорената Троя въ 
Италия: Рш1 Люп, гштиз Тгоез е1 
шдепз дюпа Тго.апогит! Варна ка
то пристанищенъ градъ пакъ запа
зи своя търговски районъ и своето 
живописно положение съ морски 
песъченъ плажъ, удобенъ презъ 
летния сезонъ за морски и слън
чеви бани. Но поради това, че Вар
на беше принудена следъ войната 
да прибере хиляди пришелци отъ 
всички поробени български покрай
нини, икономическото положение 
на града се влоши още повече и 
това накара както надлежните об
щински фактори, така и граждан
ството да се позамислятъ и да по-
търсятъ компенсация за понесени
те загуби. И тъй вече бившиятъ 
председатель на общинската три
членна комисия г. Юрданъ Пека-
ревъ е провъзгласилъ официално и 

тържествено нашия градъ като 
морски курортг.. 

Лесно е да се обяви какво-годе 
местно крайморско селище за мор
ски курортъ, но не така лесно е 
да се нагоди за летовищни нужди 
на гости-посетители, особено ако 
мислимъ да канимъ и иностранни 
посетители. Гостите требва да 
бждать удовлетворени напълно, а 
не само тукъ-таме, защото такъвъ 
курортъ се компрометира за редъ 
години. Обявяването на Варна за 
курортъ стана тогава безъ никакво 
научно проучване, всички тогава 
свято верваха, че Варненското ле
товище ще се посещава масово 
отъ нашенци и чужденци и че ку-
рортътъ ще послужи за пълна 
компенсация за изгубена Добруджа. 

Вече въ една друга статия изка-
захъ мнение, че Варна може да 
стане всемиренъ курортъ въ по-
широкъ маещабъ, но че затова се 
искатъ' при сегашната конкуренция 
на расни всемирни курорти, редъ 
условия. Ето предъ мене се нами
ра „разкошния албумъ „РШ^ез д' 
НаПе"— държавно издание на ита
лианското правителево отъ най-по
дробни статистически и научни све-
денияЧзй*тьй наречената италианска 
ривиера и за италианските колонии 
(1934 г.). Тукъ съ подробно описани 
всичките италиянски морски ле
товища — на брой 68, между които 
еж: АЬЪаг.а, 5ап Кето, 5оггепг.е, Ка-
ра11о, Сарп и др., аристократически 
летовища съ всемирна известность. 
За всичките тези летовища може 
да се каже, еж значителни ме
стности, напълно уредени, съ всич
ки бански или климатически при
способления, съ изобилна вода и 
електричество, съ разкошни хотели 
вили и пансиони градски и частни; 
морската вода е бистро-кристална, 
не замърсена, защото тукъ нема 
търговски пристанища нито големи 
фабрики, а идватъ само пасажер
ски параходи и параходи съ съе-
стни продукти. Некои отъ тези 
летовища иматъ, наистина, този 

. недостатъкъ, че нематъ пъсъченъ 
плажъ, какъвто ний имаме въ Вар
на, но за такивато отиватъ само 
хора нъмащи нужда отъ морски 
бани, а само отъ чистъ морски 
юженъ въздухъ. 

За француската ривиера не гово-
римъ, защото и казаното е доста
тъчно, за да се разбере каква 
конкуренция представляватъ ино
странните южни летовища. А като 
прибавимъ къмъ всичко това, че 
Италия представлява големъ ин-
тересъ за многобройни туристи по
ради своите древности, архитектур
ни .художествени паметници отъ 
стария, средния и новия векове — 
тогава картината ще бжде ясна. 
Особено привличатъ иностранните 
такива общоизвестни местности ка
то: Римъ Озт,.а, РотреЧ и особено 
Негсшапеит, дето всеки туристъ, 
историкъ и археологъ може да ви
ди нагледно картината на римско-
елинистическата цивилизация, свър
звана чрезъ десятки нишки съ 
днешната, западно-европейската ци
вилизация. Затова американското и 
английското правителства, разбира 
се, наедно съ италианското, харчатъ 
милиони за археологически разкоп
ки, най-главно въ Негси.апешп, 

градъ затрупанъ отъ изригващия 
Везувий. 

Ний тукъ не можемъ да се зани
маваме съ сложния въпросъ като 
какво Врнаа може да очаква отъ 
своята индустрия; това е работа на 
компетентни специалисти. Но ако 
надеждите на г. Б. Сакжзовъ би 
се изпълнили, т о г а в а варненци 
требва да обърнатъ своето Ънима-
ние въ друга посока. И ако би се 
създала въ Варна свободна тър
говска зона, тогава би се оказало 
право моето заключение въ единъ 
отъ предишните броеве на вестни
ка, че курорта ще требва посте
пенно да се измести отъ града за 
лозята, монастиря Константинъ и 
Узунъ Кумъ; защото индустрията и 
търговията еж несвъместими съ ку
рорта. Тогава казахме, че затова 
еж нуждни по-големи капитали и 
по-дълго време. Въ такъвъ случай 
курортътъ ще съставя отделно по-
луавтономно селище и ще помага 
отъ своя страна за обогатяване на 
варненци. 

Огъ гореизложеното следва, че 
стопанската програма на гр. Варна 
не е достатъчно научно проуясне-
на и че тя би требвало °тьъо?^]16 
се ре&*изира, за да се "разбере на 
какво собственно Варна може да 
разчита за своята прехрана: дали 
главно • на курорта, индустрията, 
търговията или на държавни чи
новници и пенсионери, които и се
га доставятъ на варненското насе-
ежемесечно значителенъ приходъ. 

Всеки, който се инте- , 
ресува за Варна, требва 
да стане абонатъ на в. 
„Варненски Коренякъ". 

Султояскнятъ ферионъ-н 
вармясптЪ българи. 

(Изъ архивата на Варн. народ, музей.) 

Тукъ предаваме едно тайно офи-
' циално писмо, подъ № 6 отъ 10 

февруарий 1876 год., на варненския 
руски вицеконсулъ до русенския 
генерапенъ консулъ А. Н. Люшичъ, 
по поводъ обнародването на сул
танския ферманъ и отношенията на 
българите къмъ него: 

М. Г. 
Алексанп,ъръ Никифоровичъ, Азъ 

имахъ случай на третия день, въ 
неделя, да видя въ българската 
община листа на адреса, на който 
по настояването на чиновниците 
отъ мастната администрация, мес
ното население приготвя за пред
ставяне централното правителство 
въ Цариградъ, по поводъ обнарод
ването, презъ миналия декемврий 
на султанския ферманъ. 

На казания адресъ красили се 
вече около 50 подписи и печати 
(мюхюри) на повече или по-малко 
именити граждани и търговци на 
Варна, изъ мюслюманитт* и немю-
сюлманите, варненскиятъ архирей 
(гръцкия б. пр.) и членовете на съ
вета му е билъ представенъ отъ 
българската община, щото и бъл
гарите отъ своя стоана да го под. 
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крепятъ съ печати и подписи. Тъй 
като тукъ българите, споредъ град
ското представителство, се считатъ 
трети следъ мюсюлманите, гърчею-
щите се гагаузи и арменци, то въ 
общината било рашено, щото адре-
сътъ да бжде подписанъ отъ еди
ния отъ двамата свещеници, отъ 
двамата представители въ местния 
конакъ и още отъ двама или трима 
отъ членовете на съвета на общи
ната. 

Българите, недоволни отъ тур
ското правителство въобще, както 
това е известно на Ваше Превъз
ходителство, се отнесли твърде 
равнодушно и съ съмнение къмъ 
последния султански Гатту (хати-
шерифъ б, н.) и само за форма 
скрепили съ своя печатъ пригот
вения по - отрано отъ турците 
адресъ, на който се подписали само 
трима отъ техъ (българите), въпре
ки волята на Господина Хаджи 
Иванова, членъ на Идаремеджлиси, 
който искалъ щото на адреса да 
има не по-малко отъ 20 български 
подписа. 

Отъ друга страна, брожението 
между българското население на 
страната къмъ по-скорошната и не
минуема кървава схватка съ тур
ците отъ минута на минута расте 
и всекой се готви да посрещне 
съдбоносния часъ. Тукъ всички 
увгзряватъ, че херцеговинските бун
товници не ще оставятъ оръжието, 
и че борбата за животъ и смърть 
ще се продължи противъ волята 
на европейския аеропагъ, който е 
приелъ проекта на Андраши за удо-
влетворителенъ. 

Тукашните българи еж известни, 
че въ Влашко се продаватъ пушки 
съ щикове, които се пълнятъ от-
задъ, доставени, отъ Прусия за 
евтина продажба, една турска лира, 
на бъдещите освободители на Бал
канския полуостровъ, и че ужъ мно
зина заможни българи въ Влашко 
закупуватъ по неколко десетки отъ 
тия пушки, съ които ще снабдяватъ 
и въоржжаватъ отряди, които ще 
н / ^ " т ъ .въ България, съ настъп
ването на пролътьта, за похода про
тивъ Турция. 

Такова е тукъ общественото мне
ние и положение на дълата между 
българите. Но всичко това зависи 
главно отъ по-нататъшния съвме-
стенъ начинъ на действия на дър
жавите по въпроса сжществуващъ 
между християнските поданици на 
Султана и правителството му. 

По въпроса за варнен
ските църкви преди 

освобождението. 
(Изъ архива на Варн. народенъ музей) 

Отъ едно доверително писмо на 
варненския руски вице-консулъ подъ 
№ 43 отъ 30 априлъ 1874 год. до 
А Н. Мошкинъ, руски генераленъ 
консулъ въ гр. Русе, се пише след
ното! 

Имамъ честь да донеса за ваше 
сведение, че съ миналата поща бъл
гарската община изпрати въ Екзар
хията едно прошение съ 220 под
писа, съ което общината възлага 
на Негово Блаженство Антима да 
ходатайствува предъ когото следва, 
да се отстжпятъ за българското 
население на Варна, две отъ пет-
т%хъ градски църкви и единъ отъ 
двата манастира, които се намиратъ 
на северъ отъ Варна, на разстояние 
отъ 7—10 километра, на брега на 
морето, които манастири се нами
ратъ изключително въ ржцете на 
варненци. 

Незабавно следъ формалния от-
казъ. който последвалъ отъ страна 
на варненци, отъ които българите 
въ 1860 година молили да имъ се 
отстжпи единъ отъ двата градски 
храма за славянско богослужение, 
у последните се породила мисъль 
да се сдобиятъ съ такъвъ непосред
ствено, но при по-благоприятни за 
себе си обстоятелства, които те 
очаквали до сега. 

Отъ тогава до сега въ тоя 14-го-
дишенъ периодъ отъ време, бълга

рите успеха да построятъ на купе
ното отъ техъ, въ чертите на гра
да, место, не големо полукирпично 
двуетажно здание, долното отделе
ние на което отъ 1864 год. служи 
за училище на българското юно
шество; а горното—за параклисъ, 
въ който те съ длъжни да изпъл-
няватъ своите религиозни обряди и 
извършватъ тайнства. При това два 
отъ петтехъ градски православни 
храма—Св. Параскева и Св. Георги 
—държатъ се отъ варненци заклю 
чени съ куфари цела година. 

Като се осведомихъ отъ столич
ните вестници, отчасти и отъ път
ници, за мероприятията на Вселен
ската патриаршия, които се пред-
приематъ при посредевтото на граж
данските турски власти, въ тъй на
речените смесени епархии, за снаб
дяване на живущите въ техъ гърци 
съ храмове, които отнематъ отъ бъл
гарите, изказали желание да си 
останатъ подъ духовното ведомство 
на Екзархията; тукашните българи 
решиха, че е. настжпило време и за 
техъ да молятъ, отъ своя страна, 
Българския Екзархъ взаимно да се 
изисква отъ Вселенската патриар
шия за своето паство въ Варна, 
сжшото онова, което Негово Бла
женство требва да отстжпи въ Ско
пие, Велесъ, Охридъ и пр. на Все
ленския патриархъ за тамошните 
християни, които оставатъ подъ ве
домството на Вселенския престолъ. 

Като се изключи отъ числото на 
петтехъ църкви храмътъ Св. Нико
лай, построенъ отъ капиталите за
вещани отъ починалия Одески по-
четенъ гражданинъ Николау, отъ 
което храмътъ получилъ названието 
„московъ клисеси", българите въ 
прошението до Екзарха изявяватъ 
претенция за всички останали град
ски храмове, отъ които два големи 
и два малки, за които се съобщава, 
че варненци еж ги строили до въз
никване на сжществуващите сега 
двойни несъгласия. Преимуществено 
българите указватъ въ своето про
шение на подворието и митрополит
ския храмъ при постройката,щя.кой-. 
то, презъ 1840 година, те взимали 
най-деятелно участие, както съ сво
ите парични вноски, така и необхо
димия за зданието материалъ билъ 
доставянъ отъ селените българи, 
както за това свидетелствуватъ съ
храняващите се въ ржцете на се
лените и джумалиогларъ (джума-
лийци), които еж взели 90 хиляди 
пиастри (гроша) срещу квитанции 
отъ тогавашните старей и архиерея. 
На това основание те искатъ единъ 
отъ големите и единъ отъ малките 
градски храмове, както и единъ отъ 
двата манастира и чифлика, защото 
нито въ единъ отъ техъ нема мо
наси. Освенъ означените църкви и 
манастири, общината на варненци 
владее въ града неколко дюкени и 
магазини и една отъ градските об
ществени бани, доходътъ отъ които 
отива изключително въ полза на 
гръцките училища, тогава, когато 
по уверението на българите, всич-

' ко това е било придобито, докато 
те не съставляватъ отделна отъ 
варненците община, еж били наедно. 

Макаръ, че домогванията на бъл
гарите, изказани въ прошението до 
Екзархв еж сравнително умерени и 
по справедливость съставляватъ без
прекословна неотемливость на бьл 
гарския народъ,обаче, привеждане
то имъ въ изпълнение ще срещне 
отъ страна на варненци силно про
тиводействие. Не ще мине безъ 
биеница, а може би, даже и безъ 
кръвопролитие. Тия ренегати; ако е 
позволено да се изразимъ така, 
внуци и деца, които разновременно 
еж се разделили, избегвайки тур
ските насилия, еж се преселили отъ 
околните села въ Варна, еж най-
чисти българи, които после еж ста
нали граждани, досега водили про
тивъ самите българи злобна, но 
скрита борба, и това единствено 
само за туй, защото българите не 
заявявали открито за поделбата на 
общия имотъ. Варненци въ ржцете 
на гръцките цариградски демагози 
еж най-лошото оржжие противъ бъл
гарите. Въ всеки случай и тукъ, 
безъ деятелното участие на турски

те власти, при поделбата нема да 
мине така. Местните българи пред-
виждатъ бъдещата взаимна борба, 
но не могатъ да отстжпятъ. Бел-
кимъ Негово блаженство Екзархътъ 
ще ги посъветва, което е трудно да 
се предполага, да пазятъ още из
вестно време мълчание. По мнение
то на българите най-незначителната 
отстъпка въ настояще време се 
обуславя съ окончателната загуба 
на целата епархия и пожертвува
нието на нейните шепа интереси на 
отявлените врагове на славяните, и 
затова те се оставятъ да срещнатъ 
отпоръ, оповестявайки по-рано се
лените за предприетото отъ техъ 
решение и изпращане жалба до Ек
зарха. 

Като предадоха на пощата горе
казаното прошение, българските 
старей: Ивановъ, Домусчиоглу, Же-
ковъ, Поповъ, Георгиевичъ, во гла-
ве съ своя свещеникъ Константииа, 
дойдоха да ми съобщатъ за сторе
ното, а наедно съ това да молятъ 
ходатайството на Ваше превъзходи
телство предъ нашия господинъ по-
сланикъ въ Цариградъ, не ще ли 
бжде удобно на генералъ адютанта 
Игнатиева да устрои така, щото ту
кашната църква, построена съ ка
питалите на руския поданикъ Пара
скева Николау, да се отстъпи на 
българите, тъй като по мнението 
на старейшите, тая църква се нами
ра около центъра на училището имъ 
отъ една страна, а оть друга—вар
ненци биха били лишени отъ въз-
можность да се противятъ на това 
решение, че те не ще па направятъ 
въ случая отстжпка на българите 
за митрополитския храмъ или Па-
нагия (Св. Богородица), тъй като 
по право, тая църква съставлява 
частна собственость на чуждо лице. 
Въздържайки се отъ всекакви,пред-
варителни обещания, азъ отговорихъ 
на представителите, че техното же
лание ще бжде представено отъ 
мене съобразно молбата имъ. Тога
ва о. Константинъ прибави, че още 
въ 1860 г. единъ отъ бившите вице
консули, Рачински, е ходатайству-
валъ предъ Императорското мини
стерство за това, щото предназна-
чившите се, по духовното завеща
ние на Николау, за съграждане въ 
Варна на православенъ храмъ 75 
хиляди рубли, да бждатъ вржчени 
на българската община за привеж
дане въ изпълнение волята на за
вещателя. Приемникътъ на Рачин
ски Олхинъ въ ходатайството на 
своя предшественикъ съгледалъ на-
тегнатостьта, вследствие на което 
и тая сума била отпусната 'на вар
ненци, които построили при имащи
те у техъ четири храма, още и пети 
съ гръцко богослужение. „Азъ", 
каза още о. Константинъ, „нвпом-
нихъ това обстоятелство по оная 
подбудителна причина, че преписка
та ставала въ онова време, когато 
въ Цариградъ е билъ директоръ на 
Азиятския департаментъ, и, ако то
гава по некакви си съображения ни 
избавиха отъ грижи, съпровождащи 
всекаква постройка, то азъ съмъ 
уверенъ, че днесъ тия прегради еж 
отстранени и Генералъ Игнатиевъ 
ще съблаговоли да ни зарадва съ 
отстъпване вече на готова църква". 
Азъ отново говорихъ, че не ще мине 
мълкомъ да не съобща желанието 
на упълномощившите ги където 
требва. Въ заключение осмелявамъ 
се да добавя, че споредъ моето 
крайно разбиране, желателно би 
било, ако на това не бъркатъ не
какви си висши политически съобра
жения, щото Императорското по
солство да употреби своето влия
ние "предъ Вселенския патриархъ, 
смисълъ изказанъ отъ депутатите, 
като се изтъкне на Негово; Всесве-
тейшество имащето се да се срещне 
отъ страна на варненци упорство 
въ предложението съ техъ за от-
стжпване на единъ или два отъ 
градските храмове на българите, 
тъй както и онова, че завещаните 
въ полза на гр. Варна капитали, на 
руския поданикъ Николау, изклю
чително се ползуватъ само варнен
ци, които безпрепятствено и само-
произволно се разпореждатъ съ 

болницата, въ завеждане на делата 

на която не допуск«Тъ участието 
нито на единъ българинъ. Освенъ 
това, че съ подобенъ начинъ на 
действие Негово всейсетейшество 
ще въдвори предишната любовь 
между воюващите страни и що при
добие техното съчувствие, но щ«у 
принесе още оная материална из
года за останалите църкви на вар
ненци, че съ отстъпването на храма 
на П. Николау на българите, всички 
негови сегашни енорияши ще поч-
натъ да посещаватъ другите град
ски църкви, а състоящите при него 
двама свещенослужители, ще оти-
датъ въ предишните свои енории, 
въ митрополитската ' църква и Ся. 
Богородица, където те еж повече 
желателни. 

Годишниятъ абонамента 
на вестника е само два-

десеть и петь лева. 
Ив. П. Церовъ" 

Писмата на Митрополитъ 
Иоакимъ. 

Отъ проф. П. Никовъ 
(Продължение отъ бр. 14.) 

Въ края на писмото митропо
литъ Иоакимъ заявява, че бидейки 
епархията му само една третп 
гръцка, прекарвалъ въ голема о-
скждица, та билъ претоваренъ и 
съ дългове; затуй моли да се при
еме оставката му отъ Варненската 
епархия, като се има предъ видъ, че 
не гони цель да се установи въ 
друга епархия, а предпочита мона
шеския животъ, зашото не можелъ 
па понася черковното падение въ 
Варна. Моли също патриарха да 
вземе подъ внимание нуждите и 
благата на обичните му тукашни 
ХРИСТИЯНИ, за да не се" загубятъ 
или завладеятъ отъ СВОИ|-Б против
ници. '•.. .. I . ( . , „ _ . . 

Въ 57-то писмо, отъ 14 октомврий 
1870 г„ възглася, "че, понеже, не-
правилностите въ черковните ра
боти не спиратъ и тъй наречения 
Български черковенъ въпросъ се 
заплита и нема надежда за черков
но и канонично разрешение, а отъ 
непостоянното туй положение се 
нанася най-голема вреда 'на пасо-
мите, то, като не можелъ де понася 
подобно положение и унищожава
нето на Черквата, по собствено и 
непринудено жепание, се;отказва 
канонично и черковно отъВарнг.н-
ската матрополия и моли Патриар
шията да приеме благосклонно тази 
му канонична оставка и |акъ да 
благоразежди за запазван! на ту
кашните й най-верни чеда.1 

Вь 58-то писмо, отъ 5 нфмврий 
1870 г.. се говори, че въ Коварна, 
който градецъ въ миналигк столе
тия е билъ гръцки, се ейбиратъ 
неколко български овчари устано
вили се и се оженили тамъ^за гър-
кини, та образували околй 30 се
мейства. Сега те искатъ Ь,а въз-
дигатъ особена черква и училище 
съ устремъ за отделяне въ особе
на община. Издава се и ферманъ 
за черквата—нещо негобяснимо за 
неприязнено настроения митропо
литъ. 

Въ село Шабла пакъ гърци (?) и 
българи построили преди 20 години 
черква, която управлявали смесено. 
като свещеникътъ и певецътъ били 
българи, а отлева страна по-неио-
га се пеело на гръцки. Но сетне 
селЪто се отказва отъ митрополията 
и се подчинява на българския 
архимандритъ; унищожпватъ се гръ
цките книги и се отнематъ столо
вете на гърците. 

Преди 4 години била вандалски 
завладена отъ българите черквата 
„Свети Никола" въ горната махала 
на Балчикъ. Те изгорили гръцките 
книги, разрушили светата трапеза 
и ограбили всичко въ пангаря и 
Тази махала брояла;около 150 семей
ства, отъ които половината гр-ьцки 
ала не се позволявало ни въ черквп! 
та, ни въ училището да каже и« 
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еввкъ гръцка дума, нито пъкъ въ 
Обществените заведения. 

Щ; Въ 60-то писмо,отъ24 декемврий 
§870 г., изнася, ^ Патриаршията 
фе приема оставката на Митропо
лита Иоакиилзи му дава съзетъ за 
|търпение и постоянство въ трудни-
гте и ^ а Патриаршията по Българ
ски»' ' въпросъ времена, на което 
митрополитъ Иоакимъ се подчиня
ва и моли прошка за постъпката 
си да подава оставка. 
> Въ 61-то писмо, пакъ отъ 24 де
кемврий 1870 г., Митрополитъ Иоа
кимъ счита за длъжность въ над-
вечерието на великия праздникъ 
Рождество Христово да поднесе 
своите п о з д р а в и на патриарха. 
„Завършва, казва, годината, която 
причини на Христовата черква, 
особно на патриарха, много скърби,' 
горчевини и нежелателни случки 
въ черковната история и която раз
търси основите на здравата черков
на сграда. Завършва десетата годи
на, отъ когато възстана една часть 
отъ чедата на Черквата, които съ 
се радвали на много и големи ней
ни благодеяния, но й отвръщали 
непристанно съ жлъчка и горчиви
ни". 

Въ 62-то писмо, отъ 28 януарий 
)871 г., се съобщава, че Българ
ския времененъ съветъ въ Цари
градъ заповедалъ телеграфически 
|а варненските български първен-
&1 да поканятъ предстоятелите на 
алата и градовете да се свикатъ 
Я| събрание, за да избератъ пред
ставители на епархията въ народ
ния български съборъ, който ще се 
«|тои въ Цариградъ. Ала онова, 
;щ| му се виждало многозначеще и 
чфо, е също телеграфически да-
дерта заповедь отъ великия ве-
зи4, да не се прави пречка на 
мтаните епархийски събрания, ка
то» оставятъ да действуватъ сво-
бодяр и съгласно телеграмата на 
българската черква въ столицата. 

ВЙ 63-то писмо, отъ 26 юний 
|1871:|г., до патриарха Григорий VI, 
[митреполитъ Иоакимъ скърби/дъл-
Роксй задето следъ 4 годишно 'па-

фТЙтшшггтвст,-" пълно съ трудове и 
усилия най-болезнени, но славни въ-
историята, ще напустне поради не-. 
избежна нужда Черквата, посредъ 
вълнения отъ диви страсти, които 
заплашватъ да я унищожатъ. Пъкъ 
и той, поставенъ презъ тези грозни 
времена да ръководи епархията, 
обзета отъ българска болесть, и 
то при предстоящето решение на 
гибелния споръ за освобождение, 
ще остане пцкъ въ безкрайна не-
сигурность и ;пълна бедственость. 

Въ 64-то писмо, също отъ 26 
юний 1871 г., сърадва Димотишкия 
митрополитъ Дионисия за избора и 
издигането му като наместникъ на 
патриарха. При туй, намраики този 
изборъ сполучливъ; пожелава му 
да бжде избранъ и за патоиархъ. 
'..Въ 65-то писмо, отъ 20 септем-
фий 1871 г., изказва големата си 
почить и възхвала къмъ новоизбра
ния патриархъ Антима VI, както и 
благодарность къмъ Бога, който е 
внушилъ и вдъхновилъ издигането 
| трети пъть речения патриархъ 
й,рху вселенския престолъ. 

Въ 66-то писмо, отъ 31 януарий 
Й72 г., м. Иоакимъ донася, че при-
!лъ окръжното патриаршеско и 
«нодално писмо отъ 17 януарий, 
(Ь което му се съобщава нечести-
19то дело извършено дръзко отъ 
»има загубени въ противоканони-
ти действия български архиреи и 
!а наложените имъ, съгласно све-
гнте канони на двамата низверже-
ние а на другия проклеване.—След
вайки заповедите на майката Черк-
в| вчера—въ праздника Трисвети-
т | ' л И _ с е прочело и въ всички гръц-
КЧ черкви въ града отъ амвона низ-
вержението. Ала докато това се 
Извършвало т у к ъ въ черквите, 
българите въ Варна ликувайки 
съобщавали съдържанието на по
лучената телеграма, че владиците 
имъ се върнали отъ Никомидия и 
че ферманътъ се изпълнява. Пе
чалното било, че и Верненскиятъ 
управитель поканилъ българските 
първенци, та имъ обявилъ, че по-
лучилъ телегрофично заповедь отъ 

Високата порта съ съвети да бж-
датъ спокойни, защото въпросътъ 
скоро ще получи своето завършено 
разрешение. Отъ самосебеси се раз
бира, заключава митрополитъ Иоа
кимъ, колко е насърдчителна тази 
потсъпка за ГБХЪ, особено следъ 
завръщането на тримата нечестив
ци.*) Тъй-че от ъ туй проличава, че 
българскиятъ народъ, дори и следъ 
пълна схизма никакъ не ще се 
разкае, но ще върви настойчиво по 
следите на своите водители. 

(следва) 

Д-ръ П. Д. Скорчевъ 

Общъ погледъ в в д у ТУРСКИЯ езннъ 
и неговото змянне ВЪРХУ нашия 

ншденъ говорь. 
Най-дълбоко и по-дълготрайно 

влияние на което е билъ изложенъ 
некога нашиятъ народенъ говоръ 
е онова на турския езикъ. 

Обаче тъкмо въ тази область 
нашата филологическа наука е и>»-
п-?вига неимоверно малко, тя все 
още не се е заловила "пкто по
добава на една о^пна наука, да 
проучи съ усърдие и вещина на
шия народенъ езикъ, да издири, 
обясни и изтълкува чуждите ези
кови влияния, да покаже кое е на
ше и кое не е, да отдели пшени
цата отъ плевеля и да ни посочи 
кое трЪбва да изхвърлимъ като 
непотребно, лишно и чуждо отъ 
съкровищницата на нашия езикъ. 

Такова вещо и подробно проуча-
ване е наложително особено за 
турското влияние върху нашия е-
зикъ и грехъ на нашата висша 
наука е, че изобщо туркознание-
то е тъй лекомислено пренебрегна
то въ нашия университетъ, макаръ 
че две трети отъ нашите местно-
стни названия с ъ турски "и поло
вината отъ българското племе все 
още се гали псува и диви, вайка 
се, люби и се кахъри, троши кефъ, 
пее и се чалгосва съ зурни и дау-
ли по свадби и зияфети по турски, 
по турски се спазарява и разхвал-
ва по с е р г и и , панаири и сокаци 
стоката си, изказва съчувствие, 
съболезнование и удобрение все 
по турски и се селямосва съ най-
макамлии турски изрази: 
| „Мархаба, урала, гечмишъ ола, 
аманъ, чокъ селямъ." И въпръки 
тъй силната прогизнатость на бъл
гарската душа, на българския битъ 
и езикъ съ турщина, въпреки не
разривните връзки на нашето на
стояще и минало съ турския езикъ 
и история, интересътъ къмъ турко-
логия у нашите учени е нищоженъ, 
тъй както неоправдано малъкъ е 
той и къмъ византологията, макаръ 
ние да 'сме, както вече видехме, 
духовна рожба на византийската 
култура. 

Това показва само доколко неса-
мобитна, безъ свой починъ е още 
нашата наука, та не се рзшава са
ми да н"а г а з и изъ тия две 
девствени нашенски области, изо-
билствуващи съ непокжтнатъ ма- I 
териалъ за "изучване, а се задово
лява почти изключително^съ.^слу- ; 
чайните подаяния на чужди, пре- ! 
димно немски учени. 

Въ следващите редица статии ] 
азъ немамъ за"'цель да пиша по- | 
дробна студия за турското влияние \ 
върху нашия народенъ говоръ, а 
имамъ само живото желание да 
споделя съ моите читатели ония 
мои издирвания върху това влияние, 
които съ въ състояние да хвърлятъ 
светлина 'върху размерите и каче

ството на турското проникване въ 
нашия народенъ говоръ. 

Турщина и турски езикъ върви 
по стжпките на нашата история. 
Прозвучаването на турска речь не 
е свързано единствено съ нашето 
поробване. Победния повикъ на пър
вите българи прескачайки Дунава 
и прониквали въ днешните наши 
земи е билъ на турско наречие. 
Първата песень запета нацъ люл
ката на младенческата бългррска 
държава е гласела на турски. Пър
вите български князе и боляри до 
Бориса съ говорили на едно тур
ско наречие, следи отъ което има 
запазени въ „именика" на първите 
ни ханове, а също и въ неколко 
каменни надписа. 

По-осетне печенези и авари, а 
следъ това кумани, татари и гага-
узи съ кръстосвали изъ нашата 
страна и съ разнасяли своята тур
ска речь. 

Обаче отъ говора на тия турски 
първобългари и турски племена въ 
езика на -българите-славяни не съ 
останали никакви следи, съ изклю
чение на неколко думи. 

Турското езиково влияние у насъ 
•започва едва съ покоряването на 
нашия народъ отъ османлийските 
турци презъ края на 14 векъ и 
продължава дори и до днесъ. 

Такава е нашата историческа 
съдба. Турски победенъ викъ е 
огласилъ зората на нашата българ
ска държава, съ турско-куманска 
помощь ние сломихме въ 1186 г. 
византийското робство, съ възкликъ 
на радость ние се изтръгнахме 
преди петдесетина години изъ умраз-
ните недра на черната турска не
воля, отзвуците на която ние още 
влачимъ въ душите си, въ нашите 
песни, въ нашия народенъ говоръ. 

Стжпилъ вече на свои нозе на
шиятъ народъ, макаръ непривър-
шилъ още своите борби за народ
ностна сплътеность. той бързо кра
чи по светлия пъть на своята култу
ра и наука съ непоклатима вера и 
упоБ&кйе зъ своите свЪтли бждни-
ни. 

Миналото ни е вече история; 
страсти и увлечения требва да 
отстжпятъ на трезво и обективно 
изучване на преживелиците на на
шия народъ въ неговото общува
не, въ неговите борби""съ врагове 
и съседи. Отзвуци на"тия прежи
велици се потаятъ въ дебрите на 
нашия народенъ говоръ. 

Тукъ ние ще ги подиримъ, ще 
ги изкараме на белъ свътъ и ще 
изложимъ предъ нашите читатели 
онова'"обширно турско влияние, въ 
което все още тъне нашиятъ битъ, 
нашата душа, нашиятъ езиитвг-« ,̂ч 

Б и с м и л л я х •*-*— у ч 

*) Нечестивци еж наречени народните 
ни владици—поборници Иларионъ Мака-
риополки, Панаретъ Пловдивски и ила
рионъ Ловчански за службата имъ на 
Богоявление 1872 г. въ българската чер
ква въ Цариградъ. Патриаршията прокле
ла първия, низвергва другите и въ оже
сточението си издействува да се пратятъ 
те на заточение въ Никомидия. Лла бъл
гарите въ Цариградъ начело на П. Р. Спа-
вейковъ устройватъ буренъ протестъ 
предъ великия везирь Махмудъ Недимъ 
паша, та ^владиците ни следъ петь дни 
биватъ върнати. 

Д-ръ К. Караджовъ. \\ О ' 
\ д ! 

Болести вследствие, ;мее-
но свърхпрехранване. 
Грешките и 'излишъците въ хра

ненето предизвикватъ, разбира се, 
гол'1змо число болести и способству-
ватъ силно за скъсяването на чо
вешкия животъ. Казва се, че при 
баща виното, майка месото и дойкв 
Венерата, раждатъ се деца пода-
грични. Но извънъ подаграта, рев
матизма, захарната болесть има 
още болеститЪ на бъбрецитЪ, на 
стомаха, на сърдцето и на арте-
риитЪ, мигрената, астмата, неврал
гиите, много кожни [болести, бо
леститЪ на зжбитЬ, нервнитЪ бо
лести, а особено неврастенията, 
която напредва отъ день на день 
повече. 

Относно рака, мненията съ раз
делени. Казало се, че кучето и кот
ката съ по-предразположени къмъ 
него, нежели тревопасните живот
ни; повервало се, че била забеля
зана неговата редкость у известни 
монашески ордени (траписти, карме-
листи и пр.), които употребяватъ 
изключително растителна храна; а 
Уегпеи1е изказалъ некога мнение, 
че голема часть отъ причините на 

появяването на рака се дължела 
на месоялните навици на нашето 
поколение. Но казано било още и 
това, че ракътъ билъ изключите-
ленъ у известни племена, като тия 
на островите Ферое и Исландия, 
които не еж вегетарианци. 

Другъ пжть, Гюблеръ билъ обя-
снилъ артериосклирозата на селя
ните съ злоупотребление на расти
телната храна, а Лакасанъ се по-
мъчилъ да подкрепи това мнение 
чрезъ следната теория: Извънмер-
ната работа увеличава пропорцията 
на съдържащия се въ к р ъ в ь т а 
вжгледвуокисъ, като нещо предиз
виква големото производство и у-
тайването на алкалическите карбо
нати и фосфати. Вследствие това, 
лесно разбираемо, че изключителне 
растителниятъ режимъ може да за
дава на организма едно големо ко
личество минерални вещества и, по 
такъвъ начинъ, да благоприятству
ва за появяването на артериоскле-
розата. Обаче, тая теория не е до
казана съ факти. Прочее, ние не 
препоржчваме единъ „изключител
но растителенъ" режимъ, понеже 
желаемъ да се прибавятъ къмъ не
го едно умерено количество месо, 
яйца, млеко, а се боримъ противъ 
злоупотреблениятв съ некрофагия-
та (ядене на трупове, хранене съ 
трупове), животинското хранение, 
което, за жалость, още не е поч
нало да намалява. 

Кардиалогътъ НисНаго* отдавна 
още (въ 1880 год.) беше писалъ: 
„Азъ съмъ убеденъ, че излишъци
те въ храненето, доставяйки на ор
ганизма големо количество отровни 
вещества, като птомаините неиз-
хвърляни отъ него чрезъ бъбречния 
филтъръ, който отрано още е ста-
налъ недостатъченъ или непрони-
цаемъ, съ една обикновена причина 
за появяването на артериосклеро-
зата. Съ една дума, известни хра
нителни отрови притежаватъ кон-
вулсириращи свойства, действуващи 
едни върху мускулите на краищни-
ците, както въ случая на техните 
контрактури (схващания) отъ сто
машно производство, други, „дъоху 
съдовата мускулатура. Отъ това 
следва, че целата артерна система 
се намира въ едно състояние на 
спазмъ (свиване), малко-много по
стоянно, което бърже произвежда 
високото кръвно налегане и, сле
дователно, артериосклерозата. Ле
чебното заключение отъ това е, че 
требва да се следва единъ режимъ 
отъ който да бждатъ изключени 
всички малко-много богати въ пто-
маини или"гвъ екстрактивни мате
рии храни. „По-късно, това мнение, 
на НиспагсГа, който повтарялъ, че 
отровните 'материи отъ"хранителенъ 
произходъ „дразнятъ следъ време 
стената на артериите и, въТкрая на 
краищата, я повреждатъ". Требва 
безсъмнено, да се пазимъ отъ край
ните мнения на известни писатели 
върху "растителното хранене; но 
тртзбва да признаемъ, както писалъ 
Линасие, че всички отправени на ме
сото укори не^сж лишени отъ осно
вание; защото „извънъ всекакво 
съмн-Ъние е, че отъ всички употре-
бителни храни, то е една отъ ония, 
които^най-лесно предизвикватъ явле
нията на самоотравяне. То е единъ 
важенъ факторъ въ произвеждането 
на уритемия и на артритизма". 
Той напомня, че напоследъкъ Кьон-
ка сполучи пъ да предизвика приз
наци на попагра у кокошките чрезъ 
меснито хранене, и прибавя: „про
чее възможностьта да се поддържа 
организмътъ въ удовлетворително 
здравословно състояние само чрезъ 
растителни храни не би могло да 
бжде предметъ на съмнение*. 

Астмата (квзана сжществена) че
сто е отъ хранително произходство; 
Ниспага" публикувалъ известни на
блюдения отъ твърде упорити про
тивъ всекакви лечения случаи отъ 
астма, които въ неколко месеца от-
стжпили на млечното"или млечно-
растителното хранене. 

Относно диепнеята (задуха), вслед
ствие хранително отравяне (токси-
хранителна), най-важниятъ и най-
мжчителниятъ признакъ на сърдеч
ното втвърдяване, нейното бързо и 



-̂ 1Р- 4. „Варненски Коренякъ" Брой 15^ 
"гурно изчезване е безсъмнено, 

ЩОмъ веднажъ се докаже хранител-
н°то й производство. 

Й!!^1М^обревъ. 

Пешки щ бкдещето ип народа. 
Добрите деца еж най-ценния за-

Ло[ъ за добрите дни напредъ на 
кои и да е неродъ. Затуй те иматъ 
право на по-големи грижи. Това 
почти всички съзнаватъ, но за го-
л%мо свое последовно огорчение, 
което не закъснява, неволно се от-
връщатъ отъ тази сякашъ отвле
чена или отдалечена переспектива. 
Оправдаватъ се хората съ борбата 
на живота, катадневна и интенсивна. 
Действително, залисани отъ тежки
те условия на поминъка, ний често 
не се двоумимъ да пренебрегваме 
децата,—този най-сжщесгвенъ нашъ 
капиталъ, който оправдава всички 
усилия, осмисля нашето съществу
вание. Една задача, въ която си 
противоречимъ, поставяме последо-
вателностьта и логиката на изпи
тание. Но има едно големо мнозин
ство отъ по-охолни хора, които ся
кашъ никакъ не съзнаватъ същно-
стьта на въпроса и, при очевидна 
възможность, не отделятъ доста
тъчно време, за ония, които съ съз
дали и приготовляватъ за фактори 
следъ себе си въ семейството и 
държавата. 

Право, живота днесъ не е лекъ. 
За мнозина той е най-тежката про
блема. Обаче, повтарямъ, има сре
ди, дето суетностьта взема върхъ 
надъ всичко и отнема най-съществе
ните грижи за децата. 

Много се е писало върху този 
неджгъ, но почти всички тия добри 
и трезви гласове се губятъ въ глуха 
пустиня. За ирония, като че ли та
зи печална истина идва да потвърди 
едно неотрадно убеждение въ чо
века, какво: многото натяквания 
обръгаватъ и изразените въ ТЕХЪ 
истини избледняватъ . . . Все пакъ 
хвала на ония доблестни граждани, 
мислящи и загрижени за утрешния 
мораленъ обликъ на племето, които 
изн^сятъ въ печата злото и сочатъ 
на възможностите за борба съ него. 

Така почитаемий г. М. И. въ в. 
В. П. бр. 6.905 отъ 10. ХН. пише съ 
голема загриженость статия подъ 
надсловъ: „Възпитанието яа наши-
тЬ деца вънъ отъ училището", въ 
която изнася големите празноти и 
опущения въ това възпитание и со
чи да е спасението. Мислите на г. 
М. И. и подчертаните възможности 
съ тъй ценни и осъществими за 
спасение на младото поколение, че 
всеки мислещъ гражданинъ, про-
челъ статията му, се чувствува за-
дълженъ да му стисне горещо ръ
ката, да го поздрави възторжено. 

Наистина налага се, щото роди
телите и учителите да полагатъ по
вече грижи за възпитанието и дис
циплината на децата. Тия последни
те, съ образование, но безъ чисти 
заложби, безъ горните добродете
ли, не насадени въ характера имъ 
още въ училищната скамейка, еж 
бъдещи опасни членове на обще
ството, а също—и лоши зидари на 
себе си. Пропуснатъ ли се крехки
те имъ години, — всичко е загубе
но. Още при ранна възрасть е на
ложително да се насадятъ въ техъ: 
смирението, скромностьта, прили
чното държание всекжде и къмъ 
всички, уважение къмъ честната и 
обществена собственость, култа на 
Бога въ сърдцето, преданость къмъ 
Царя и Родината, страхопочитание 
къмъ родители и учители, гото-
вность за изпълнение своя дългъ 
къмъ Отечеството. Само съ такива 
деца може да очаква бащинията 
добри дни, изтръгнати отъ животин
ския инстиктъ, бруталностьта.сквер-
нословието и рушителството; атеиз
ма и интернационализма. Човекъ 
просто се ужасява, изправенъ предъ 
учащата се младежь, която немир-
ствува, буйствува, псува и върши 
зулуми, — малки наистина, — безъ 
свень, безъ стеснение отъ възрастни 
и стари. Викатъ, крескатъ и сви-
рятъ изъ улиците, гонятъ се и за-
замерватъ; катерятъ се по дървета

та на тротоарите, кършатъ имъ кло
нете, играятъ си съ младите дръвче
та, люшкатъ ги и къртятъ отъ ко-
ренъ; кощунствуватъ надъ светили
ща, сквернятъ паметници и какви 
ли не оше издевателства не върши 
известна честь отъ учащата се мла
дежь, надъхана вероятно подмолно 
отъ тъмни рущителни сили съ от
рицания и предубеждения къмъ 
всички благородни прояви на честни 
и обществени инициативи, на които 
гледа съ презрение и клейми. На-
падатъ се лозя и грздини отъ гру
пи и двойки отъ двата гюла. Ако 
имъ направишъ бележка, веднага 
бивашъ оскърбенъ. Злото се шири, 
децата ставатъ отъ година на го
дина по- дързостни... . Презъ лят
ната ваканция хората пропищеватъ 
отъ т^хъ. Много е правъ г. М. И. 
като казва,. че требва да имъ се 
отвлече вниманието въ подходящи 
упражнения, съ мъра, да имъ се 
запълни свободното време съ по
лезни, възпитателни организации, 
скаутство и пр. 

Много мастило и хартия се из
хабиха по тия скръбни констатации, 
но добри резултати нема на лице. 
Оглушките и недогледкитъ съ още 
невъзмутими. Родителите нехаятъ, 
учителите нЪматъ възможность вси
чко да следятъ, ако и да съ задъл
жени да бждатъ наставници на мла
ди и стари — на всички и навсе-
кжде. Училището на истинския на-
роденъ учитель е безгранично. То 
включва въ себе си деньтъ и 
нощьта, времето и пространството. 
То е квасътъ на пресното народно 
тесто, което имъ се поверява въ 
ръцете. Токииа беха учителите 
презъ миналото столетие. ТЬ, за 
100 — 150 гроша на месецъ, пре
дано и всеотдайно, съ високо са
мосъзнание и кристална чистота слу
жеха народу и резултатите отъ не
уморните усилия на ония добросъ
вестни труженици съ на лице. Те 
дадоха на България плеяда безко
ристни, доблестни народни дейци, 
които изнесоха на плещите си съ 
успехъ две гигантски борби за ду
ховно и политическо освобождение 
на българския народъ. Сложиха о-
сновите на третото българско Цар
ство и дадоха блъскави примери 
на идеализъмъ и себеотрицание за 
затвърдяване бъдещето, славата и 
величието на своето Отечество. 

Ето отъ какви учители и ученици 
се нуждае България всекога, а най-
вече днесъ, въ най-несигурния векъ, 
когато св^та е разклатенъ отъ осно
ви, живота и всички други ценно
сти на народите еж поставени на 
карта, на гибелна опасность. 

Ж. Ж-въ 

Парижката изложба 
презъ 1937 г. 

Величествена ще бъде тази из
ложба въ Парижъ, гдето всички 
държави, въ това число и българ
ската, ще взематъ живо участие, 
като изложатъ творчествата си въ 
областьта на техниката, изкуствата, 
въобще съвременния напредъкъ на 
човечеството, следъ разорителната 
последна война. Споредъ сведения
та, които ни се дадоха отъ меро
давно место, тази изложба ще зае
ме едно пространство отъ три ки
лометра и половина по двата брега 
на р. Сена—местность най-красива 
въ Парижъ. Изложбата ще се от
крие на 1-й май т. г. и ще съсре
доточи въ себе си всички произве
дения на човешката мисъль въ об
ластьта на изкуствата, занаятите — 
строителство, керамика, текстилни 
произведения, стъкларство, кожар-
ство и др. 

За улеснение на българските из
ложители и посетители ще има на
маление отъ 50% за пжтувание по 
френските ж. п. линии, за прямите 
влакове отъ България за Парижъ, 
сжщо и за връщание ще има съ
щата отстъпка. Посетителите треб
ва да се забавятъ най-малко 5 дни. 
За хотели, ресторанти ще има на
маление. Посетителите отъ Бълга

рия требва да се снабдятъ съ лична 
карта за самоличность отъ главна
та комисия въ гр. София, председа-
тель на която е г. Ат. Д. Буровъ, 
б^вшъ министъръ Нс. външн. работи 
или отъ подкомисиите въ другите 
градове. За ВСЕКИ посетигель ще 
има валута въ Б. Н. Банка. За да 
може да се даде всичката възмож
ность, щото ио-гог.емъ брой посети
тели отъ България да видятъ из
ложбата и се понарадватъ нп кра
сотите на френската столицв, освенъ 
горните улеснения, прави се уле
снение и за визата на паспортите. 
Отъ страна на България е назначена 
особена комисия която да се грижи 
за изложбата. Ние верваме, че тя 
ще изпълни достойно задачата си. 
Наредено е до всичките фотогра-
фически ателиета да приготвятъ 
пейзажи въ големъ форматъ за из-
лагание въ българския павилионъ, 
който вече се строи, който ще пред
ставлява една красива и величест
вена постройка, ще има български 
стилъ, въ съгласие съ общия ха-
рактеръ на парижката изложба, коя
то е поставена подъ знака на сегаш
ните изкуства й техника, т. е- ще 
бъде една особена творба. Бълга
рия ще бъде достойно представена 
въ тази културна проява, въ която 
ще взематъ ууастие около 70 дър
жави. Имаме сведения, че мнозина 
гражданки и граждани се готвятъ 
да посетятъ, при тези улеснения, 
изложбата и да видятъ френската 
столица — Парижъ. 

шрвздоввш 
Въ всека модерна държава пра

вораздаването е предоставено на 
съдебните органи. Съдебните ор
гани при правораздаването бора-
вятъ съ писмени и устни материали, | 
които следъ преценка служатъ за | 
основа и мотивировка на издадени
те съдебни актове. Адвокатите при 
правораздаването се явяватъ, като \ 
помощници. Техна ллъжность е да : 
тълкуватъ законите, да обяснятъ | 
фактическата обстановка, да съпо- • 
ставятъ тая фактическа обстановка 
съ юридическите норми и въобще 
да разясняватъ позицията на своите 
доверители съ огледъ да се изда
де справедливъ и съобразно съ за
коните на страната еждебенъ актъ. 
Както съдебните органи, така и 
адвокатите, като помощници при 
правораздаването, требва да стоятъ 
на своята висота и да не се дава 
възможность да се поражда съмне
ние и подозрение, че при изпълне
ние на своята служба има откло
нение отъ задачите, възложени имъ 
по законъ. 

Освенъ адвокатите, като помощ
ници при правораздаването съ ве
щите лица и свидетелите,, безъ 
които често пжти не може да бъде 
разрешенъ съдебенъ процесъ. Кол
кото съ по-добросъвестни, и по-че
стни тия помошници при правораз
даването, толкова, по-справедливи 
и законосъобразни ще бъдатъ и 
издадените съдебни актове. Съзна
вайки тая истина, всички отъ които 
зависи да бждатъ облегчени тия 
помощници, требва да имъ правятъ 
възможните улеснения, да пестятъ 
техното време, да заплащатъ спра
ведливо тъхното изгубено време, да 
ги зачитатъ и да се отнасятъ къмъ 
техъ съ добри обноски. 

Само при тия условия, ние мо-
жемъ да имаме вещи лица и свиде
тели, които охотно да се явяватъ, 
като добри помощници. Добри и 
почтени съдии и адвокати, добро
съвестни вещи лица и свидетели 
еж гаранцията за едно истинско 
правораздаване, за което требва 
всички да работимъ за да бжде сж-
дебената власть на своята висота. 

Абонирайте се на^в. „Вар
ненски Коренякъ" 

Печатница «Просвещение" —Варна. 

ХРОНИКА 
Въ отговоръ на поздравителната 

телеграма отъ Д-во „Коренякъ" ц о 
Н. Ц. В. по случ-ай рождения щ 
день, се получи следния отговоръ 

„Искрено благодаря вамъ и ча чле
новете на дружеството Ви за , рьа-
дравите и хубавите пожелани* за 
рождения ми день". \ 

ЦАРЬТЪ4. 
По случай рождения день на маМ 

ката княгиня, ръководителката на 
детската градина при народното 
у-ще Св. Сава, г-ца Вира Ал. Кръс
тева, е отправила поздравителна 
телеграма отъ свое име и това на 
децата. Въ отговоръ на тоя сърдц-
ченъ поздравъ е получена следнята 
телеграма: 

Варна, Вера Ал. Кръстева ржко-
водителка на детската градина при 
у-ще Св. Сава. * 

Искрено благобаря Вамъ и па де
цата при градината за любезншпЬ 
поздравления и пожелания по слу
чай деня на дъщеря ти. 

Царьтъ. 
Скръбна веете». На 5.11. т. гов 

почина въ гр. Варна съгражданин! 
ни Г*80РГИ Й в р а м о в ъ , индустрй1 

алецъ. Погребението му се извърши 
тържествено при много негови по
читатели. Въ църквата г. А. Ман-
довъ говори зв неговите доброде
тели и за неговата дейность въ об
ластьта на кооперативното дело, 
като бившъ членъ на управителното 
тело на Варненската приморска по
пулярна банка. Георги Аврамоаъ бе 
единъ отъ основателите на Д-ство 
„Коренякъ" и е билъ членъ в4 на
стоятелството., Отъ името на!Д-во 
„Коренякъ" бъ издаденъ некрчлогъ 
и бъха поднесени съболезнования 
на опечаленото семейство |резъ 
настоятелството. | 

Редакциониятъ комитетъ и|казва 
съболезнования къмъ близките на 
скжпия покойникъ. ? 

На 40 т . м . почина следъ дълго, 
боледуване нашия съурунвфшдаь1-
Тодовъ Николовъ Золпжи-
е в ъ . Нашите съболезнования къмъ 
опечаленитв.' 

Прсясещатепьтъ на Д-во .Вар-, 
ненски Коренякъ" г. А. Мановъ 
който отсътствуваше известно вре 
ме, се завърна въ гр. Варна. 

Г р а ж д а н и се оплакватъ, че об
щинската управа не е взела мерки 
за новите гробища. При дъждовно 
време, гробищата еж непроходими. 
Нуждно е да се побърза да се на
прави необходимото, защото оплак
ванията и негодуванията еж спра
ведливи. Общинската управа може 
да намери нуждните средства. 

О п л а к в а т ъ с е граждани, че не 
се упражнява надзоръ за запазване 
обществените дръвчета. Обръщаме 
внимание на общ. управа и на по
лицейските органи да следятъ за 
запазване дръвчетата. 

НоумЪстна з а б р а н а . Гражда
ни се оплакватъ, че лозарското от
деление при общината забранява 
да се реголватъ лозя-хаври безъ 
разрешение за засаждане на лози 
отъ агрономството. Споредъ насъ 
реголването требва да се разреша
ва, защото реголванотб место може 
да се използува и за други посаж 
дания, ако собственикътъ нема раз
решение за садене на лозови пръч
ки. 

Годишниятъ абонаментъ не 
изтича съ календарната година. 
Срещу заплащане абонаментъ ' 
отъ 25 лв., абонатите ще по-
лучатъ още деветь броя. 

Умоляватъ се всички абона
ти, до които еж изпратени 
чрезъ пощата квитанции за а-
бонаментъ, да не отказватъ 
изплащането имъ, защото вест-
никътъ се издържа само отъ 
абонаментъ. 


